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Abstract

This study aimed to investigate developing the university students’ literary 

appreciation  of  the  novel  by  using  Facebook  as  web-based  teaching 

approach. The study employed two groups of students (one as experimental 

and another as  control).  The frame of time was one semester.  The study 

employed  an  eclectic  methods;  Experimental  method,  Descriptive  and 

Analytical method. It also used a number of instruments to collect data from 

different sources; T-test, teachers’ questionnaire, and students’ focus group 

interview.  The  data  collected  via  the  T-test  and  the  questionnaire  were 

subjected to  statistical  analysis  using the SPSS package program. Beside 

using a thematic analysis to analyze the focus group interview data.  The 

study  concluded  that  Facebook  brought  about  statistically  significant 

positive change in the performance of the students and that the students of 

Facebook group and the universities’ teachers perceived Facebook teaching 

approach as a method which positively influenced the process of developing 

the literary appreciation  of  the novel  and teaching in  general.  The study 

recommended that  the implementation of  Facebook approach in  teaching 

English  in  Sudan.  It  also  suggested  conducting  a  study on incorporating 

social  network  technology  as  approach  that  can  be  integrated  with  the 

current methods and approaches of teaching English. Another suggestion is 

to carry out  similar studies on teaching English drama and poetry using 

internet and social network.
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Abstract

(Arabic Version)

مستخلص البحث

 هدفت الدراسة لتقص ترقية الذوق الدببي لدى طلب  الجامعععة

 في الروايععة باسععتخدام الفيسععبوك كطريقععة تععدريس قائمععة علععى

 النتععتنتت. اسععتخدمت الدراسععة مجموعععتي مععن الطلب  (واحععدة

 للتجربععة وأخععرى ضععابطة).  اسععتغرقت الدراسععة فصععل دبراسعع

 واحععد كمععا اسععتعملت مجموعععة مععن الطععرق: النههععج التجريععب ،

 النههج الوصفي ، والنههج التحليلععي. كععذلك اسععتخدمت عععددبا مععن

 الدبوات لجمعععع البيانتعععات معععن مصعععادبر مختلفعععة: اختبعععار(ت) ،

 استبانتة الساتذة ، ومقابلععة الطلب  الوجهععة. خضعععت البيانتععات

 التحصل عليها عن طريق الختبار والستبانتة لتحليل إحصائي
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 دبقيق باستعمال برنتامج التحليل الحصائي للعلععوم الجتماعيععة

 بجانتب استخدام التحليل الوضوعي فععي تحليععل بيانتععات مقابلععة

 الجموعععة الوجهععة. خلصععت الدراسععة إلععى أن طريقععة التععدريس

ًا فعي ًا و موجبع ًل إحصعائي  باستخدام الفيسبوك أحعدثت تغيعا دبا

 أدباء الطلب  وأن أساتذة الجامعات و طلب  مجموعة الفيسبوك

 أدبركوا  أن طريقة التدريس عب الفيسبوك طريقة تؤثر بصععورة

 إيجابية في عملية ترقية الععذوق الدببععي فععي الروايععة والتععدريس

 بصعععورة عامعععة. أوصعععت الدراسعععة بتطعععبيق طريقعععة تعععدريس

 الفيسبوك القعائم علعى النتعتنتت فعي تعدريس اللغعة النتجلييعة

 بالسععودبان. أيضععا اقععتحت الدراسععة إجععراء دبراسععة عععن إدبخععال

 تكنهولوجيا طععرق التععدريس عععب شععبكات التواصععل لتتكامععل مععع

ًا. هنهععاك اقععتاح آخععر بععإجراء  طععرق التععدريس السععتخدمة حاليعع
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